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Het ministerie van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit (LNV)

Aan de Minister van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit (LNV)

T.a.v. Minister C. van der Wal-Zeggelink

Oude Pekela, 8 juni 2022

Betreft: zienswijze ontwerpregeling houdende wijziging van de Regeling Natuurbescherming en de 
Omgevingsregeling in verband met het landelijk niet openen van de jacht op de wildsoort konijn en het 
niet openen van de jacht op de wildsoort haas in de provincies Groningen, Limburg en Utrecht

Geachte Minister, mevrouw Van der Wal,

Als jachthouders/jagers dienen wij hierbij onze zienswijze in op de door u bekend gemaakte 
ontwerpregeling en onderliggende stukken middels de opengestelde internetconsultatie die loopt tot 10 
juni.

Uw voornemen is onterecht en kan zelfs nadelig uitpakken. 
Onterecht volgens de meerdere betekenissen die doorgaans aan dit woord worden gegeven: niet 
gerechtvaardigd, misplaatst, niet juist, niet terecht, oneerlijk, ongegrond, ongerechtvaardigd, onverdiend 
en unfair.

Ten eerste is de motivering gebrekkig en u handelt in strijd met de algemene beginselen van behoorlijk 
bestuur
Er is selectief gebruik gemaakt van gegevens die in de marge door vogeltellers zijn verkregen bij een 
onderzoek naar zeldzamere soorten van de Europese Habitatrichtlijn. Er zijn zeer discutabele keuzes 
gemaakt rond het gebruik van data en dit wekt de schijn van vooringenomenheid en partijdigheid. 

Zo is geen gebruik gemaakt van de gegevens van de meest betrokken stakeholders: de jagers en WBE’s. 
Als jachtcombinatie besteden wij jaarrond veel tijd aan de wildtellingen die al of niet in WBE- en FBE-
verband worden georganiseerd en gerapporteerd: voorjaarstelling, zomerganzentelling en ree-tellingen. 
Dit geheel in overeenstemming met het faunabeleid van Provinciale Staten. 
Als jagers hebben wij bovendien de meeste praktijkkennis en dit gaat in ons geval van generatie op 
generatie. Waarom u geen gebruik maakt van deze gegevens én de lokale kennis is een volslagen raadsel. 

Samenvattend is uw voornemen niet proportioneel, overhaast en voldoet niet aan de algemene 
beginselen van behoorlijk bestuur:

- U heeft niet alle relevante feiten en cijfers opgespoord bij het nemen van deze beslissing (strijd 
met zorgvuldigheidsbeginsel)

- U bent vooringenomen (een oordeel klaar hebben voordat men de feiten onder ogen neemt) en 
dit wekt de schijn van partijdigheid (strijd met fair-play beginsel).

- Uw ontwerpregeling ontbeert een krachtige motivering. De motivering kan het besluit niet 
dragen en verklaren (strijd met motiveringsbeginsel)

- U handelt met willekeur en op onverwachte en onberekenbare wijze die van een overheid niet 
wordt verwacht (strijd met rechtszekerheids-  en vertrouwensbeginsel).
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Ten tweede bedrijft u symboolpolitiek nu u de echte bedreigingen niet benoemd én aanpakt
De jacht vormt niet de primaire drukfactor voor de plaatselijke achteruitgang van haas en konijn.
De samenleving als geheel vormt een bedreiging voor de populaties, de jagers nog het allerminst! 

Verstedelijking
De toenemende verstedelijking van ons land vanaf 1950 is de werkelijke oorzaak van de teruggang van de 
populaties door verkleining van het leefgebied. 

Uit cijfers van het CBS van mei 2022 blijkt dat in de periode 2013-2020 de hoeveelheid grond voor 
wonen, industrie en infrastructuur wederom fors is toegenomen en de oppervlakte van de landbouw is 
afgenomen. De categorie bebouwd beslaat inmiddels 24% van het landoppervlak. Bijna de helft van NL 
heeft een agrarische bestemming en 16% heeft een natuurbestemming. Ook in het landelijke gebied is er 
een toename van de recreatiedruk.

Als u als Minister de leefomgeving van het haas niet verder wenst in te perken dan moet u het Kabinet 
adviseren om per direct te stoppen met de verdere verstedelijking/verstening van ons land en juist de 
boerennatuur in stand houden én verbeteren. Dit geldt vanzelfsprekend ook voor het behoud van de 
leefomgeving van de weide- en akkervogels. 

Nieuwe Natuur en predatie 
Naast verstedelijking vormt predatie vanuit de nieuw aangelegde natuurgebieden een steeds groter 
probleem. Niet alleen voor het haas en konijn, maar voor alle weide- en akkervogels. Cultuurvolgers die 
zich makkelijk aanpassen en zich tegoed doen aan soorten op het boerenland. Deze ontwikkeling heeft 
zich ook in Groningen voorgedaan vanaf begin jaren tachtig met het besluit van de meeste 
natuurorganisaties om de jacht op hun gronden te verbieden. 
Deze gebieden vormen nog steeds de kraamkamers voor de predatoren die zich ongebreideld kunnen 
voortplanten en in het agrarisch gebied de nesten en kuikens van bodembroeders plunderen. U kunt dit 
zowat dagelijks lezen in de media met de ervaringen van weidevogelbeschermers. Niet alleen de vos 
maar ook de beschermde steenmarter blijkt een belangrijke predator volgens onderzoek in het 
Westerkwartier gefinancierd door de provincie Groningen. 

Als u haas, konijn, weide- en akkervogels echt wilt dienen dan ligt hier een schone taak voor uw 
ministerie. Het zou daarbij zeker helpen als de bureaucratie wordt teruggedrongen.

Ten derde miskent u de belangrijke rol die jagers van generatie op generatie hebben geleverd  
Jagers spelen als professioneel opgeleide en gemotiveerde vrijwilligers een hele belangrijke rol in het 
behoud van een redelijke wildstand, zoals ook in de wet is vastgelegd. Blijkbaar heeft u geen boodschap 
aan de inspanning en tijd die jagers hieraan jaarrond besteden. Benuttingsjacht is de basis voor het brede 
faunabeheer, inclusief (predatie)beheer en schadebestrijding in nauw overleg en samenwerking met de 
boeren. 

Het bemachtigen van wild is maar een fractie van de tijd die wij in het faunabeheer steken. Als de 
wildstand het toelaat wordt hier van geoogst: van schot tot op het bord. Als de stand het niet toelaat 
wordt er niet geoogst. Met gezond verstand als rentmeester voor je eigen veld ook op lange termijn. 
Duurzamer kan het niet.
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Het is een betutteling van de bovenste plank om te veronderstellen dat wij onze verantwoordelijkheid 
niet aan kunnen. Dit geldt temeer nu de gunstige instandhouding van het haas en konijn volgens het 
provinciaal faunabeleidsplan niet ter discussie staat. Veel beter is het om te luisteren naar de oorzaken 
die jagers in de praktijk ervaren en samen te werken aan een verbetering van de populaties waar dat kan.

We zijn als vader en zoon opgegroeid in een jagersfamilie waarbij de zorg voor het wild ons van jongs af 
aan is bijgebracht. Sprekend is onze jarenlange inspanning voor de verbetering van het biotoop.
Na de ruilverkaveling als gevolg van een Herinrichtingswet werken wij al vanaf 1995 nauw samen met 
landbouwers om de leefomgeving te verbeteren met de patrijs als boegbeeld.
De patrijs is een typische veenkoloniale akkervogel die niet zonder boerenland kan en stelt hoge eisen 
aan zijn leefomgeving. Als het goed gaat met de patrijs, dan gaat het ook goed met andere akker- en 
zangvogels én zoogdieren, zoals het haas. Onder het motto ‘rust, voedsel, dekking’ zijn vele struwelen en 
hagen aangelegd. Natuurlijk ook goed voor insecten, zoals bijen en hommels. Vele tienduizenden struiken 
zijn in de loop van de jaren geplant. Aan aanplant, beheer en onderhoud worden jaarlijks tussen de 50-
100 uren besteed. Sinds 2020 worden ook akkerranden met een bloemenmengsel ingezaagd. 
Dit patrijzenproject is feitelijk een voorloper in het streven naar de verbetering van de biodiversiteit dat 
sterk in de belangstelling van de samenleving staat. 

En met succes. In ons jachtveld komen nog steeds patrijzen en kwartels voor. En in het kielzog profiteert 
ook fazant, het haas en ree van de verbeterde leefomgeving en benutting is alleszins verantwoord en 
verdedigbaar. Ondanks een jaarrond inspanning vormen de predatoren nog altijd de grootste bedreiging 
vanuit de eerder genoemde ‘kraamkamers’, waaronder de ruilverkavelingsbosjes. Van de vos is 
genoegzaam bekend dat deze een ‘voorliefde’ heeft voor het haas en konijn. Voor 1980 kwamen zowel 
vos maar ook de steenmarter lokaal en regionaal helemaal niet voor.

Naast het patrijzenproject plaatsen we nestkasten voor torenvalken en broedkorven voor de wilde eend. 

Resumé
Het is demotiverend dat u eenzijdig en zonder oog voor ons vrijwilligerswerk dit besluit heeft genomen. 
We ervaren het als een minachting naar de jagers die zich in hun vrije tijd met hart en ziel inzetten voor 
een gezonde en gevarieerde wildstand.

En nu het haas in de provincie Groningen voorts niet in zijn voortbestaan is bedreigd en wij als jagers 
onze verantwoordelijkheid kennen én nemen. vragen wij u om af te zien van sluiting van de jacht voor dit 
jaar, maar tegelijkertijd ook de voor komende jaren. Ook voor het konijn en de in het kielzog benoemde 
jachtsoorten fazant en wilde eend. Ook voor deze soorten is sluiting van de jacht niet nodig en 
contraproductief. 

Het spreekt voor zich dat we een inhoudelijke reactie op alle bovengenoemde punten op prijs stellen.

Met vriendelijke groet,

Otto Koetje, 

mede namens 
Roelof Koetje


